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Stories about Christmas fortune-telling in the tradition of Visherа Komi 

 

The holy period in the Vishera tradition is called the Vezha (Вежа), Vezhadyr 

(Вежадыр). Rituals of divination were common, which were mainly occupied by premarital 

girls. This period of time in folk culture is characterized as a border, when you can easily 

establish a channel of communication with the spirits of the other world and find out the answers 

to life’s questions. 

In the folk culture of the Visherа Komi, this process was called terminologically in the 

Komi language borrowed from the Russian and adapted word Gadaitschӧm (гадайтчӧм). Some 

types of fortune-telling are informants or do not name, or prefer to name it by action: Kyуzys’ni 

(кыызысьні) ‘to listen’, Weedzedchini (видзедчині) ‘to see’ and so on. 

Most often they tried to guess on the eve of the milestone dates of the calendar: on the 

night of the Old New Year (Vasil’s day) or on the eve of Baptism. Considered, that the day of 

the Vasil’s day  will come more often and more accurately. 

A significant part of the fortune-telling took place in the house, Accommodation under a 

number of conditions, Facilitating contact with otherworldly forces. The divination rituals took 

place around midnight in the dark, Before the sleep. The fortune-tellers were localized around 

such dangerous loci, People's Traditions as Borders, How to enter the underground, window over 

the stove, The threshold of the house. Attributes were used in fortune-telling, Helping to easily 

communicate with otherworldly spirits — water, candles, Mirrors, ash. For the same purpose, it 

was recommended to abandon body crosses, Remove the Icon, open a window or window, Use 

of vocative sentences, Calling upon the evil forces for help. 

Divination with a saucer and summoning the spirits of dead people were common, Using 

a ring and a glass of water, Burned newspaper, A bread shovel. On the street they were guessing 

with a comb, Freezing water in a spoon, Listening at Road Crossings. Informants often talk 

about this, That the predictions came true, The girls were married to those, Who was seen during 

the reading. 
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Рассказы о святочных гаданиях в традиции вишерских коми 

 

Святочный период в вишерской традиции принято называть Вежа, Вежадыр. 

Были распространены ритуалы гаданий, которыми преимущественно занимались девушки 

добрачного возраста. Этот отрезок времени в народной культуре характеризуется как 

пограничный, когда можно легко установить канал связи с духами потустороннего мира и 

выведать ответы на жизненные вопросы.  

В народной культуре вишерских коми этот процесс терминологически на коми 

языке назывался заимствованным из русского и адаптированным словом гадайтчӧм. 

Некоторые типы гаданий информанты или никак не называют, или предпочитают 

наименовать по действию: кыызысьні (слушаться), видзӧдчині (смотреться) и т.д.  

Наиболее часто старались гадать накануне рубежных дат календаря: в ночь на 

Старый Новый год (Васильев день) или накануне Крещения. Считалось, что гадания на 

Васильев день чаще сбываются и с большей точностью.  

Существенная часть гаданий проходила в доме, помещении при соблюдении ряда 

условий, способствующих установлению контактов с потусторонними силами. Ритуалы 

гаданий проводились около полуночи в темноте, перед сном. Гадающие локализировались 

около таких опасных локусов, считающихся в народной традиции пограничными, как 

вход в подполье, окошко над печью, порог дома. В гаданиях использовались атрибуты, 

помогающие легко вступить в связь с иномирными духами – вода, свечи, зеркала, зола. С 

этой же целью рекомендовалось отказаться от нательных крестиков, убрать с божницы 

иконы, открыть вьюшку или форточку, использовать вокативные приговоры, 

призывающие нечистые силы на помощь.  

Распространены были гадания с блюдцем и вызыванием духов умерших людей, с 

помощью кольца и стакана с водой, с сожженной газетой, хлебной лопатой. На улице 

гадали с гребешком, замораживанием воды в ложке, слушали на перекрестках дорог. 

Информанты часто рассказывают о том, что гадания сбывались, а девушки выходили 

замуж именно за тех, кого видели во время гаданий. 

 


